

رسالة ماجستير بعنوان: الأحكام القانونية لحقوق الملكية الصناعية غير الاستثنائية

"دراسة تحليلية"

إعداد الطالب: مهند سعيد محمد الكندي

إشراف الدكتور: عبدالهادي محمد سفر الغامدي

المستخلص

تنطلق فكرة حماية وتنظيم حقوق الملكية الصناعية من منطلق العدالة الاجتماعية التي تحفظ للكافة حقوقهم، وتحقق في الوقت ذاته ميزة حماية الحقوق من أضرار التعدي أو الاستغلال. كما أن هذه الحقوق تعتبر قاطرة لنمو وازدهار المجتمعات في شتى مناحي الحياة وفي الجانب الاقتصادي على وجه الخصوص.

ولهذه الحقوق طبيعة مختلفة عن سواها ينصهر فيها كلٌّ من الجانب المعنوي والمادي في بوتقة واحدة جعلتها تتميز بخصائص ومميزات فريدة عن باقي أنواع الحقوق الأخرى.

ومن بين عناصر حقوق الملكية الصناعية كلٌّ من البيانات التجارية والمؤشرات الجغرافية التي تفردت هي كذلك عن باقي أحوالها ببعض الأحكام القانونية وخصوصاً فيما يتعلق بفكرة الاستثناء التي جعلت من هذه العناصر ذات كيان مستقل عن غيرها وذلك نظرًا للطبيعة الخاصة التي تتمتع بها هذه العناصر.

ولكل من البيانات التجارية والمؤشرات الجغرافية مفهومه القانوني الخاص به وما يرتبط به من اشتراطات وأحكام وإجراءات وقواعد للحماية بمختلف أنواعها وجميع ذلك مستقى من نصوص الأنظمة القانونية المحلية والاتفاقيات الدولية.

فما زالت هذه العناصر تكتسب المزيد من الاهتمام المحلي والدولي يومًا بعد يوم لما تقوم به من أدوار ومهام جليلة يتمثل أبرزها في توفير رقابة على المنتجات وقمع للمنافسة غير المشروعة وتوفير الحماية القانونية لجمهور المستهلكين من الوقوع في الغش الصناعي والتجاري وكونهما يمكن أن تستخدم كأداة للتعريف بالمنتج وترويجه لدى العامة.

وحيث إن هذه العناصر معنية بالدرجة الأولى بمهمة التوضيح الصادق المعبر عن الحقيقة فيما يتعلق بالمنتج أو الخدمة المرتبطة بها بهدف حماية كل أطراف العملية الاقتصادية سواء كانوا تجارًا أو منتجين أو مستهلكين من الوقوع في عمليات الغش والتدليس أو التعدي.

وعليه فإننا نخلص إلى نتيجة عامة وهي أنه نظرًا للأهمية البالغة الناتجة عن تنظيم وحماية البيانات التجارية والمؤشرات الجغرافية كانت جديدة بما حظيت به من اهتمام محلي ودولي جعلت منها فرعًا مستقلًا من فروع الملكية الصناعية.

THE LEGAL ASPECTS OF NOEXCLUSIVE RIGHTS OF INDUSTRIAL PROPERTY

MOHANAD SAEED MOHAMMED AL-KENDI

Dr. Abdulhadi M. S. Alghamdi

Abstract

The idea of industrial property protection & organization emerges from the principle of social equity, which reserves the rights of all people everywhere, and, at the same time, realizes the privilege of right protection from the damages of aggression or misuse. Moreover, such rights may be considered as a locomotive for the growth and prosperity of communities in various aspects of life, and, in the economical aspect in particular.

Such rights have different nature from others, in which both moral & material elements are melted within one pot; in which they are characterized with unique features & advantages which have preference over other rights.

Among the elements of the industrial property rights, the commercial data and geographical indications that are matchless, and have no counterparts in certain legal provisions, especially in terms of appropriation in usage, which converted such elements into a separate entity, in view of the special nature enjoyed by such elements.

Both of commercial data and geographical indications have their own legal connotation, including their requirements, terms, measures and rules for protection in its wider concept, and all of that is quoted from local legislations and international conventions.

Such elements still acquire further local & international concern day by day, due to the parts and venerable assignments they perform, most significant of which are represented in providing such surveillance on products, and anti-illegal competition campaigns, and provision of legal protection to consumers from falling victims of industrial and commercial fraud, and their being an instrument to be used as an acquainting device of the product and its promotion among the public.

Moreover, whereas such elements are mainly concerned in genuine clarification of the truth as regards the product or the service connected with the latter in aiming to protect all parties of the economical process, whether are businessmen or producers or consumers from falling victims of fraud, deception or aggression.

Consequently, we may reach a general conclusion which can be summarized as follows: in view of the extreme significance resulting from organizing and protecting the commercial data and geographical indications, it has always been worthy of acquiring local and international concern which made it a separate branch of the industrial property branches.